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В работе представлены результаты исследования характеристик фрезерных резцов быстрорежу-
щей стали (HSS) с противоизносным покрытием TiCrN и без него при фрезеровании древесноволок-
нистых плит средней плотности (MDF). Испытания проводили в процессе обработки древесново-
локнистых плит фрезерованием при разных скоростях глубины резания. Основным оцениваемым 
микрогеометрическим параметром был радиус закругления режущей кромки r, определяемый мето-
дом оптической профилометрии. Измерения выполняли на пути резания 2726 м. Показано, что рез-
цы с покрытием TiCrN на 19% более устойчивы к износу по сравнению с резцами без покрытия. 
Отмечено, что путь резания имеет наибольшее влияние на износ лезвия фрезерных резцов, а при 
увеличении глубины резания с 0,5 до 1 мм интенсивность износа обоих резцов (с покрытием и без 
покрытия) и мощность резания возрастают. 
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Abstract 

The paper presents a study on the performance of anti-wear coated and non-coated high-speed steel 
(HSS) milling knives when milling medium density fibreboard (MDF). There were chosen the standard 
HSS milling knives of one manufacturer with a similar chemical composition of steel. One group milling 
tools were standard non-coated HSS milling knives. Second group was milling tools with standard anti-
wear TiCrN coating. The tests were done with the MDF samples. The MDF samples were milled at two dif-
ferent cutting and two different feeding speeds. The measured parameter was cutting edge recession and 
cutting power. The factual values of edge recession were measured using the optical 3D measuring instru-
ment MicroCAD-lite. The results are presented in diagrams and the form of summaries. After the MDF 
milling tests had been done in different conditions, it was determined that the knives covered by TiCrN 
coating are more resistant to wear if compared to the uncovered knives. The cutting path had the biggest in-
fluence on the wear of milling knives. When the feeding per cutter increases from 0.5 to 1 mm, the intensity 
of wear of both knives and cutting power increase. 
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